
w w w . h a m d e l i d a i l y . i r5 چهار شنبه 23 شهریور 1401   سال هفتم   شماره 2020 ویژه شهرستان

امضای تفاهمنامه همکاری میان سازمان 
منطقه ویژه پارس و کشتیرانی ایران

تفاهمنامه همکاری میان سازمان منطقه ویژه اقتصادی 
انرژی پارس و کشــتیرانی جمهوری اســامی ایران به 
منظور توســعه خدمات حمل ونقل دریایــی در بندر 
خدماتی پارس با حضور ســخاوت اســدی مدیر عامل 
سازمان منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس و محمد رضا 
مدرس خیابانی مدیر عامل شرکت کشتیرانی جمهوری 
اسامی ایران به امضا رسید.. سخاوت اسدی در حاشیه 
مراسم امضای تفاهمنامه همکاری میان سازمان منطقه 
ویژه پارس و کشتیرانی جمهوری اسامی ایران با اشاره به 
ماموریت بندر خدماتی پارس در ارائه خدمات بندری به 
شناورهای ورودی حامل کالاهای پروژه ای پالایشگاهها 
و پتروشــیمی ها گفت: مجتمع بندری پارس به عنوان 
شــاهرگ اصلی  واردات و صادرات کالا در منطقه یکی 
از عوامل مهم جذب ســرمایه گذاران داخلی و خارجی 
می باشد که در آینده ارایه این خدمات شتاب بیشتری 
خواهــد گرفت.مدیر عامل ســازمان منطقه ویژه پارس 
افزود:مجتمع بندری پارس دارای 25 پست اسکله و دو 
گوی شناور می باشد که بندر خدماتی پارس دارای 10 
پست اسکله  با پسکـرانه ی 150 هکـتار می باشد. وی 
سهولت و کاهش فرآیند مراحل اخذ مجوز سرمایه گذاری 
را از مهمترین اهداف سازمان منطقه ویژه اقتصادی انرژی 
پارس در سال جاری عنوان کرد و اظهار داشت: علی رغم 
تحریم ها سرمایه گذاری در منطقه از رشد قابل قبولی 
برخوردار است و تمام تاش ما ارائه مشوق های سرمایه 
گذاری و تسهیل در صدور مجوزهاست که امیدواریم از 
این رهگذر ضمن تولید ارزش افزوده و افزایش درآمدزایی 

برای کشور ،وضعیت اشتغال در منطقه نیز بهبود یابد.

بهزیستی کرمانشاه آماده دریافت 
کمک های خیران به دانش آموزان 

نیازمند است
مدیرکل بهزیستی استان کرمانشاه گفت: تمامی ادارات 
بهزیستی اســتان آمادگی دریافت کمک های خیران به 
جمعیت 2 هزار و ۶۹5 نفری دانش آموزان زیر پوشش را 
دارند. فرحناز محمدی مدیرکل بهزیستی استان کرمانشاه 
اظهار کرد: با توجه به اینکه در آستانه آغاز سال تحصیلی 
هستیم به منظور بهره مندی از ظرفیت مشارکت آحاد 
مردم، شرکت ها، سازمان ها و نهادهای دولتی و غیردولتی 
در تأمین و تهیه نوشت افزار دانش آموزان تحت پوشش 
اســتان که جمعیــت 2 هزار و ۶۹5 نفری را تشــکیل 
می دهند، پویش »مشــق مهر« از ابتدای شــهریورماه 
راه اندازی شــده اســت. وی تصریح کرد: در این پویش 
جذب مشارکت های مردمی به صورت نقدی و غیرنقدی و 
همچنین تهیه بسته های لوازم التحریر برای دانش آموزان 
در مناطق کم برخوردار هدف اصلی پویش است.مدیرکل 
بهزیستی استان کرمانشاه روش های پرداخت نقدی این 
پویش شماره کارت مجازی ۶۳۶۷۹5۷0۶5۳۸۹202، 
شماره حساب ۴15۶0۳۴5۴15۸5۳۴۸، شماره شبای 
 ،5۳۴۸ ۴15۸ 0۳۴5 ۴15۶ 0000 ۳۸01 IR حساب
گفت: منتظر کمک های خیرخواهانه مردم نوع دوست 
برای تأمین نیاز مددجویان به ویژه دانش آموزان هستیم تا 
سال تحصیلی خوبی با کمک خیرین برای دانش آموزان 
نیازمنــد رقم بزنیم. وی در پایــان، از برپایی ۴2 پایگاه 
جمع آوری کمک های خیرخواهانه برای خرید نوشــت 
افزار، کیف مدرســه، لباس و دیگر تجهیزات مدرسه در 
استان خبر داد و افزود: مبلغ یک میلیارد و ۹00 میلیون 
ریال اعتبار به استان برای دانش اموزان نیازمند اباغ شده، 
اما با توجه به گزارشات مددکاری دانش آموزان )یک هزار 
و ۸12 دانش آموز دارای معلولیت و ۸۸۳ دانش آموز حوزه 
حمایتی( این مبلغ پاســخگویی آنان نیست و نیازمند 

کمک خیرخواهانه مردم نوعدوست هستیم.

در مردادماه سال جاری صورت گرفت؛
کیفیت محصول در خط اسکین پاس 

شماره به ۹۹.۶۹ درصد افزایش یافت
اصفهان – مرادیان: مدیر محصولات پوششــی ناحیه 
نورد ســرد فولاد مبارکه از کسب رکورد کیفیت در خط 
اسکین پاس شماره 2 ناحیه نورد سرد خبر داد.محسن زارع، 
مدیر محصولات پوششی ناحیه نورد سرد فولاد مبارکه از 
کسب رکورد کیفیت در خط اسکین پاس شماره 2 ناحیه 
نورد سرد خبر داد.وی با بیان اینکه بازده کیفی اسکین پاس 
شماره 2 در مرداد سال جاری به عدد ۹۹.۶۹ درصد رسید، 
افزود: بالاترین رکورد قبلی واحد در ســال 1۳۹۸ با ثبت 
۹۹.۶۳ درصد به  دست  آمده بود.در همین زمینه، رئیس 
خطوط اسکین پاس و تمپرمیل اضافه کرد: همکاران واحد 
اسکین و تمپر با انجام عملی کنترل فرایند، تحلیل دقیق 
عیوب و شناسایی نقاط بهبود، بهینه سازی تجهیزات و سایر 
اقدامات لازم توانستند این موفقیت را رقم بزنند. این اقدام 
نشــانه عزم و اراده کارکنان این واحد در راستای اهداف 
مدیریت فولاد مبارکه است.عبدالرحیم صادقی، در ادامه 
مهم ترین اقدامات صورت گرفته برای دســت یابی به این 
رکورد را به این شــرح برشمرد: بهبود عملکرد سیستم 
خشــک کن هوا با تعویض مواد رطوبت گیر؛ اصاح روش 
کنترل نازل های هــوا؛ افزایش دقــت در کنترل درصد 
دترجنت؛ رفع مشکل تله آبگیر هوای فشرده؛ نصب پرده 
فلزی در داخل قفسه جهت جلوگیری از عبور دترجنت و 
پاشش بر روی سطح ورق؛ بهبود عملکرد سیستم مکش 
بخارات؛ اصاح روش کنترل نازل های هوا؛ تحت کنترل 
قرار دادن نقطه شبنم هوای فشرده و ایزوله کردن مسیر 
پایپینگ دترجنت جهت جلوگیری از افت دمای دترجنت.

وی در ادامه از دانش و تجربه کارکنان تولید و تعمیرات و 
پشتیبانی فنی گروه فنی نورد به عنوان سرمایه های اصلی 
ناحیه یاد کرد و در پایان از حمایت صمیمانه مدیریت های 
ناحیه نورد ســرد و محصولات پوششی و سرد، همکاری 
گروه فنی تولید و دفتر فنی تعمیرات نورد سرد، واحدهای 
کنتــرل کیفیــت، برنامه ریزی تولید، خطــوط نهایی و 
باکس آنیلینگ و تاش مجدانه کارکنان واحدهای تعمیرات 

و دیگر واحدهای درگیر قدردانی کرد.

خبر

رشد ۷ برابری اجرای کاداستر در کرمانشاه
 ۶20 هزار هکتار از عرصه های طبیعی 

دارای سند تک برگی شدند
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان کرمانشاه 
گفــت: عملیات کادســترا بــرای ۶20 هــزار هکتار از 

عرصه های طبیعی در دولت سیزدهم انجام شده است. 
 انشــاا... کولانی مدیرکل منابع طبیعــی و آبخیزداری 
استان کرمانشاه در تشریح اقدامات این اداره کل در دولت 
سیزدهم، اظهار کرد: با اعتبار معادل 1۴۸ میلیارد تومان 
از محل اعتبارات ملی و اســتانی اقدامات ارزشمندی در 
راستای حفظ، احیا و توسعه منابع طبیعی یک میلیون و 
۶00 هزار هکتاری منابع طبیعی استان انجام شده است. 
وی ادامه داد: در ســطح 21 هزار و ۷۹0 هکتار عملیات 
آبخیزداری و آبخونداری در استان انجام شده، همچنین 
در سطح 1۷0 هکتار از عرصه های جنگلی عملیات مبارزه 
با آفات و بیماری ها با مشارکت مردم و جوامع بهره بردار 
هم انجام شده است.مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان کرمانشاه با اشاره به نصب  1۷ دستگاه آبگرمکن 
خورشیدی بر بام منازل روستایی )عمدتا در شهرستان 
جوانرود(، گفت: ۴۸۶ هکتار از عرصه های جنگلی با بذر 
غنی شده است. وی خاطرنشان کرد: عملیات احیایی و 
اصاحی پوشش گیاهی با مشارکت مردم در قالب قرارداد 
در ســطحی بالغ بر ۶2 هزار هکتــار از مراتع و عملیات 
احیــا در ۳ هزار و ۶51 هکتــار از عرصه های طبیعی از 
جمله اقدامات انجام شده است.کولانی از رشد ۷ برابر سند 
کاداستر در این دوره یک ساله خبر داد و گفت: عملیات 
کادسترا برای ۶20 هزار هکتار از عرصه های طبیعی در 
این دوره یک ساله انجام شــده است. وی تصریح کرد: 
۴5 قرارداد با تشکل های قراردادی مردم نهاد در خصوص 
همکاری در شناســایی و عملیات اطفای حریق منعقد 
شده البته تجهیز پاسگاه های حفاظتی هم انجام شده 
و امیدواریم این اقدامات ارزشمند با اختصاص اعتبارات 

لازم ادامه داشته باشد.

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان خبر داد؛
رفع نیاز ذوب آهن اصفهان به آب 

رودخانه تا چند سال آینده
اصفهان - مرادیان :مدیرعامل ذوب آهن اصفهان گفت: 
با صرفه جویی و اســتفاده از کلیه پساب های خریداری 
شــده و پساب موجود کارخانه در ابتدا حدود ۳5 درصد 
و تا چند ســال آینده با اجرای پروژه ها، نیاز ذوب آهن 
به آب رودخانه مرتفع خواهد شد.صنعت فولاد به عنوان 
یکی از بخش های پیشران اقتصاد کشور،به منظور تولید 
مستمر نیازمند زیرساخت های متنوعی است که یکی از 
مهمترین آنها تامیــن آب پایدار برای فرایند خط تولید 
کارخانجات می باشــد. در این راستا ذوب آهن اصفهان 
در بخش خرید پساب شهرها و روستاهای مجاور کارخانه 
اقدامات بسیار خوبی انجام داده است. به منظور آگاهی از 
کم و کیف اقدامات انجام شده با ایرج رخصتی مدیرعامل 
ذوب آهن اصفهان و، وحید مظهری مدیرعامل شرکت 
توســعه نوین آب مپنا گفتگویی انجام شده است که در 
ادامه از نظرتان می گذرد.ایرج رخصتی گفت: این شرکت 
در راستای مسئولیت های اجتماعی و تامین آب مورد نیاز 
خط تولید کارخانه،بخشی از پساب زرین شهر به میزان 
۶0 لیتر بر ثانیه،پساب شهرهای فولاد شهر،ایمان شهر 
و 11 روســتای فاورجان به میزان تقریبی ۳50 لیتر بر 
ثانیه را خریداری نمود و در این راســتا،دهم آذرماه سال 
۹۸ قرارداد احداث تصفیه خانه این شرکت با گروه مپنا 
به صورت BOT منعقد گردید.وی افزود: انتقال و تصفیه 
کلیه پساب های خریداری شده با تکمیل خطوط انتقال 
ورودی و خروجی و تصفیه خانه از برنامه های آینده ذوب 
آهن اصفهان در این زمینه محسوب می شود.همچنین 
در راســتای کاهش مصرف آب در نیروگاه و بخش های 
مختلف تولیدی،مطالعات در حال تکمیل بوده و پروژه 
های تبدیل برج های خنک کننده انجام خواهد شد. این 
پساب عدم وابستگی به منابع آبی زاینده رود را به عنوان 
یک منبع آب پایدار برای خط تولید ذوب آهن اصفهان 
فراهم می آورد.مدیرعامل ذوب آهن اصفهان تصریح کرد: 
با برنامه ریزی های صرفه جویی و استفاده از کلیه پساب 
های خریداری شده و پســاب موجود کارخانه در ابتدا 
حدود ۳5 درصد و تا چند سال آینده با اجرای پروژه ها، 

نیاز ذوب آهن به آب رودخانه مرتفع خواهد شد.

معاون وزیر نفت در امور گاز خبر داد:
اعمال مؤلفه های متعدد بهینه سازی 

برای مدیریت مصرف گاز
در بحث بهینه ســازی مصرف گاز می تــوان مؤلفه های 
متعددی ازجمله فرهنگ ســازی، استفاده از خاقیت و 
نوآوری، بهره گیری از ظرفیت های فناورانه، هوشمندسازی 
و ... را در دســتور کار قرار داد.به گزارش روابط عمومی 
شــرکت ملی گاز ایران، مجید چگنی، معاون وزیر نفت 
و مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران با بیان این مطلب، 
توجه به فرهنگ ســازی به منظور بهینه سازی مصرف 
گاز را مهم خواند و اظهار داشــت: بحث فرهنگ سازی 
در  مصرف بهینه با تکیه بر مفاهیم ارزشی و دینی قابل 
جهت دهی اســت، منتهی نحوه این فرهنگ ســازی در 
مجامــع و گروه های مختلف تفاوت دارد؛ به عنوان مثال، 
با دیدگاه مخاطب شناسی، فرهنگ سازی مصرف بهینه در 
مدارس به یک نحو و در ادارات و صنایع و بخش خانگی 
به شکلی دیگر صورت می گیرد.وی با اشاره به توجه به 
ظرفیت های فناورانه و هوشمندسازی مدیریت مصرف، 
گفت: اقدام بعدی که برای بهینه سازی مصرف بسیار مهم 
و مفید است و در شرکت ملی گاز ایران به آن توجه شده، 
ایجاد توان »اعمال حاکمیت بر روی مصرف« از ســوی 
شــرکت با »نصب کنتورهای هوشمند« است؛ در واقع، 
ما به دنبال آن هستیم که با نصب کنتورهای هوشمند، 
ضمن افزایش دقت و سرعت کار، مصرف را نیز به صورت 
هدفمند پایش، کنترل و مدیریت کنیم.چگنی توجه به 
مقوله »پاداش بهره وری هدفمند« را دیگر مؤلفه مؤثر در 

فرآیند بهینه سازی مصرف گاز دانست.

خبر

امروزه به مدد رشــد روز افزون فناوریهای 
جدید و افزایش توان مدیریتی در مجموعه 
صنعت برق، هوشمند سازی و اتوماسیون از 
جمله مهمترین شاخصهای توسعه و اقدامی 
زیــر بنایی جهــت بهبود مســتمر کیفیت 

خدمات بحساب می اید.
 مدیر دیسپاچینگ شــرکت توزیع نیروی 
بــرق شــیراز در ارتباط با بهبــود و ارتقاء 
کیفی خدمات و نظارت و کنترل بسترهای 
ارائه خدمت در این شــرکت، خاطرنشــان 
کرد: با رشــد روزافزون فناوری های نوین، 
شــاخص های توسعه در حوزه برق نیز ارتقا 

یافته است.
یامین راســت روشن در ادامه گفت: کنترل 
دقیق شــبکه هــای برق و رویــت پذیر و 
کنترل پذیر شدن شبکه های برق با توسعه 
اتوماســیون شــبکه منجر بــه ارتقا کیفی 
خدمات شــرکت توزیــع از جمله کاهش 
احتمالی،  خاموشی، رفع سریع مشــکات 
کاهــش هزینه ها، مدیریــت بار و … می 

شود.
مدیر امور دیسپاچینگ شرکت توزیع نیروی 
برق شــیراز در این خصوص گفت: از سال 
گذشــته، برنامه ریــزی و هدف گذاری هایی 
بــرای کاهش و رفع مشــکات موجود در 
مســیر تامین بــرق مطمئن و پایــدار، در 

دستور کار این شرکت قرار گرفت.
*کاهش حوادث اتفاقاتی شاخصی مهم در 

ارزیابی کیفیت خدمات*
راست روشــن اضافه کرد: یکی از اقدامات 
اجرایی شــده، تاش برای کاهش حوادث 
اتفاقاتــی بود که منجر به افت ۶5 درصدی 

در سنوات اخیر این شاخص شد.
او یکــی از مباحث مد نظر شــرکت توزیع 
برق شــیراز را کاهش شاخص نرخ متوسط 

خاموشی هر مشــترک اعام و اضافه کرد: 
شــاخص نرخ خاموشــی هر مشترک برای 
ســال 1۴00 به طور متوســط 1۸۹ دقیقه 
تعیین شده بود که خوشبختانه و با اقدامات 
اجرایی شــده در بخش هــای مختلف، این 

عدد به 1۶5 دقیقه کاهش یافت.
*تــاش برای کاهــش حداکثری ســرانه 

خاموشی*
راست روشــن هدف امســال را 15۸ دقیقه 
اعــام و اضافه کرد: براســاس چشــم انداز 
ترســیم شده، امیدوار هســتیم که تا سال 
1۴10، این عــدد به ۴0 دقیقه در ســال 

کاهش یابد.

او با اشاره به اینکه سال گذشته با کاهش 
قریب به 20 درصدی حوادث شبکه توزیع 
بــرق مواجه بودیم، یکــی از مباحث مهم 
امســال را هوشمندسازی شــبکه دانست 
و گفت: براین اســاس، از ابتدای امســال 
تاکنون تعداد  نقــاط فرمان پذیر از 100 
نقطه در کل شــبکه حوزه اســتحفاظی 
توزیع برق شــیراز به ۳2۳ نقطه افزایش 

یافته است.
نقاط  افزایش تعــداد  راست روشــن گفت: 
توزیــع  شــبکه  ســطح  در  فرمان پذیــر 
نیروی بــرق، به معنای کنترل هوشــمند 
دیسپاچینگ بر روی مناطق بیشتری بوده 

و نتیجه این اقدام، کاهش حوادث و کاهش 
ناپایداری شبکه و تقلیل خاموشی است.

مدیر امور دیســپاچینگ توزیع برق شیراز 
گفــت: برای اجــرای پــروژه فرمان پذیری 
شــبکه، از ابتدای سال تاکنون 22 میلیارد 
تومان هزینه و نقاط فرمان پذیر حدود ســه 

برابر شده است.
راست روشن خاطرنشــان کرد که براساس 
برنامه ریزی انجام شده، قرار است تعداد این 
نقاط تا پایان امســال و اوایل ســال آینده، 
بــه 5۳۸ نقطه افزایش یافتــه و در نتیجه 
امیدواری برای کاهش میزان خاموشی های 

ناشی از حوادث، بیشتر خواهد شد.

 مدیر دیسپاچینگ شرکت توزیع نیروی برق شیراز: 

هوشمندسازی شبکه برق گامی بلند برای ارتقاء کیفیت خدمات

معــاون آبخیزداری مراتع و امور بیابان ســازمان منابع طبیعی و 
آبخیزداری کشور گفت: در سطح کشور حدود ۸۴ میلیون هکتار 

مراتع داریم که 50 میلیون هکتار آن فقیر هستند.
حسن وحید، در حاشیه جلسه کارگروه ملی مدیریت چرا، کنترل 
پروانه دام و ساماندهی کوچ که در خرم آباد برگزار شد، اظهار کرد: 
کوچ عشــایر بحث مهمی بوده که گاهی اوقات درون اســتانی و 
گاهی برون اســتانی است که لازم است هماهنگی ها بین ادارات 

مرتبط ایجاد شود.
وی ادامــه داد: مهم ترین معضلی که در حــال حاضر وجود دارد 
بحث مراتع بوده و با توجه به شرایطی که در حال حاضر در سطح 
کشــور داریم بیش  از 50 میلیون هکتار از مراتع ما فقیر حساب 
می شــوند که عدد بالایی است.وحید افزود: ۸۴.۸ میلیون هکتار 
وسعت مراتع ماست که باید راهکاری برای آن در نظر گرفته شود 
چراکه بخش زیادی از معیشت مردم و بهره برداران ما به این مراتع 
وابسته اســت و تمهیدات لازم باید در این مناطق در نظر گرفته 
شود.معاون آبخیزداری مراتع و امور بیابان سازمان منابع طبیعی 
و آبخیزداری کشور عنوان کرد: لازم است در مناطق عشایری در 

این زمینه به سمت طرح های مرتع داری چند منظوره برویم، یعنی 
کلیه عوامل را در داخل مراتع در نظر بگیریم و بهره برداری و احیاء 
مراقبت مراتع به خود عشایر که بهره برداران هستند احاله مدیریت 
شــود و در قالب کتابچه مدون از تمام پتانسیل های مرتع مانند 
زنبورداری، شــیات و ... باید استفاده شود.وی بیان کرد: عاوه بر 

اینکه مراتع حفاظت شده، می توانیم از منابع نیز استفاده کرده و 
همچنین ایجاد اشتغال داشته باشیم و معیشت مردم نیز تأمین 
شده و قاعدتاً مشکل زیست محیطی نیز نخواهیم داشت.وحید با 
اشــاره به این که بحث دیگر ما ایل راه ها هستند که دستگاه های 
خدمات رسان مختلفی در این زمینه دخیلند، تصریح کرد: بخشی 
از ایل راه ها تخریب و تصرف شــده که گایه به حقی بوده و لازم 

است در این زمینه تمهیدات لازم اندیشیده شود.
این مسئول بیان کرد: پیشنهاد شد امور عشایری نقشه ایل راه ها 
را برداشت کرده و ما در قالب لایحه کاداستی که در کشور انجام 
شده جانمایی کنیم و آن زمان تعیین تکلیف کنیم که چه کاری 

انجام دهیم که عشایر ما این مشکل را نداشته باشند.
معاون آبخیزداری مراتع و بیابان سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشــور افزود: با توجه به شعار دولت که مردمی سازی است باید 
مدیریت اراضی را به خود مردم محول کنیم، ماده ۳ قانون حفاظت 
و بهره برداری از مراتع جنگلی به این موضوع اشاره شده که بهره 
برداری از این مراتع باید در قالب طرح باشد که ما این طرح ها را 

به خود بهره برداران احاله محدیریت کنیم.

معاون آبخیزداری مراتع و امور بیابان سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور:

۵۰ میلیون هکتار از مراتع کشور فقیر هستند

مدیــرکل منایع طبیعی لرســتان گفــت: 25 درصد آب های 
ســطحی زاگرس از اســتان ما جاری می شوند.شیرزاد نجفی، 
در جلســه کارگروه ملــی مدیریت چرا، کنتــرل پروانه دام و 
ساماندهی کوچ که در خرم آباد برگزار شد، اظهار کرد: لرستان 
جزء استان های زاگرسی اســت که حدود ۶2 درصد جمعیت 
شهری و ۳۸ درصد جمعیت روستایی ماست.وی افزود: لرستان 
با توجه به داشــتن مراتع غنی و تنــوع آب و هوایی از دیرباز 
دارای رونق آب و هوایی بوده و طبق آخرین آماری که کاداستر 
کردیم در ســطح اســتان حدود ۸۶۳ هزار مراتع و حدود یک 
میلیون 21۷ هزار هکتار جنگل داریم.نجفی با اشاره به این که 
پوشــش گیاهی استان به لحاظ تنوع و ذخیره گاه های ژنتیکی 
که داریم بســیار اهمیت دارد، عنوان کــرد: ما در مکانی واقع 
شدیم که کمترین ارتفاع از دریا را در آن در شهرستان پلدختر 
۳00 متر و در اشــترانکوه ۴000 متر را داریم که از نظر تنوع 
اقلیمی جز استان های دارای تنوع است.مدیرکل منایع طبیعی 
لرســتان عنوان کرد: 25 درصد آب های ســطحی زاگرس از 

استان ما جاری می شوند که با توجه به توپوگرافی که داریم در 
مواقع تر ســالی با سیل و در مواقع خشکسالی با کمبود شدید 
منابع آبی روبرو هستیم که جز چالش های اساسی استان است.

وی افزود: در اســتان یک میلیــون و 200 هزار هکتار جنگل 
داریم و جزء اســتان های رتبه اول در حوزه رویشــی زاگرس 
هســتیم، اگر مراتع را تقســیم بندی کنیم، با توجه به این که 
ظرف چند ســال گذشــته چرای دام ها بیشتر شده این منابع 
ما به شــدت پایین می آید.نجفی ادامه داد: در اســتان 10۹۹ 
سامانه عرفی داریم که حدوداً یک میلیون و ۷۷۶ هزار هکتار از 
مراتع را در بر می گیرد.مدیرکل منابع طبیعی لرســتان تصریح 
کرد: در ســال 1۴00 تا امروز برای ۳50 هزار هکتار از مراتع 
طرح تهیه کردیم و این کار را در سطح استان ادامه می دهیم.

وی با اشــاره به این که فرآیند کــوچ را در پیش داریم، عنوان 
کرد: در تقویم کوچ که در نظر گرفته شــده دامداران باید 15 
آبان ماه و 15 اردیبهشت ماه کوچ کنند که اکثر دامداران اواخر 
مهرماه و اسفندماه شروع به کوچ می کنند و یکی از چالش های 

اساسی ما محسوب می شود.نجفی ادامه داد: یکی از چالش های 
اساســی امروز ما تنش آب و هواســت، وضعیت بارش امسال 
نسبت به ســال گذشــته بدتر بوده و اعام کردند پاییز اصاً 
بارندگی نداریم، لذا ما باید زمان کوچ عشایر را مدیریت کنیم.

مدیرکل منابع طبیعی لرستان بیان کرد: سازمان امور عشایری 
باید تهیه علوفــه را برای دام های عشــایر در نظر بگیرد، کل 
مراتــع و عرصه منابع طبیعی کشــور را کاداس کردیم، توقع 
داریم نقشــه مســیری و مکان عشــایر را به ما بدهید که در 

نقشه های کاداس جانمایی و محصور شوند.
وی بیان کرد: تنها استانی که بیشترین خسارت را در راستای 
کوچ عشایر متحمل می شود لرستان است، عشایر هفت استان 
دیگر از لرستان رد می شوند و مراتع ما جوابگوی دام های آن ها 
نیست، اگر امکان داشته باشد توجه ویژه ای در بحث اعتبارات 
و امکانات به لرستان صورت بگیرد.نجفی تأکید کرد: دامداران 
استان های اصفهان، همدان، چهارمحال و بختیاری، کرمانشاه 

و ... همه از استان ما رد می شوند.

مدیرکل منابع طبیعی استان:

۲۵ درصد آب های سطحی زاگرس از لرستان جاری می شود

مدیر امور اراضی کشــاورزی اســتان همدان از انجام رفع تداخات در ۶00 هزار هکتار از 
اراضی کشــاورزی استان خبر داد. به گزارش روابط عمومی مدیریت امور اراضی کشاورزی 
اســتان همدان، هوشــنگ کرمی با تاکید بر ضرورت انجام رفع تداخات اراضی کشاورزی 
گفت: با توجه به اینکه ۶0 ســال از قانون اصاحات ارضی گذشــته اســت، قوانین موازی 
منابع طبیعی، جهاد کشــاورزی و اوقاف مغایرت هایی را ایجاد کرده است که برای حل آن 
باید رفع تداخات انجام شــود.مدیر امور اراضی کشاورزی استان همدان ادامه داد: یکی از 
مهم ترین وظایف ما که طی دو الی ســه ســال اخیر اهمیت کرده و یکی از 5 برنامه اصلی 
وزیرمحترم برای ارزیابی امور اســتان ها است، صدور اسناد کاداستر برای اراضی کشاورزی 
اســت.وی افزود: شــاید اغلب امور اراضی را برای تخریب و قلع و قمع به نظر آورند اما باید 
گفت که این موضوع حاشــیه ای اســت که به متن غلبه کرده، چرا که امور اراضی وظایفی 
بســیار گسترده تر و پراهمیت دارد که رفع تداخات و کاداستر اراضی از جمله آن ها است.

کرمی بیان کرد: در ارتباط با ماده ۹ قانون افزایش بهره وری، کلیه دستگاه ها باید نسبت به 
پیگیری و صدور اسناد کاداستر اقدام کنند؛ این کار از سال 1۳۹۴ آغاز شده است اما در این 
راستا طی دو سال اخیر با توجه به تفاهم نامه ها و پیگیری های انجام شده، به صورت جدی 
اقداماتی صورت گرفته است. در بخش کشاورزی صدور اسناد و صدور اسناد تک برگ، قطعا 
پیش زمینه هایی دارد مثل ســاختمان هایی که داخل شهر نیست و حتما باید رفع تداخات 
آن ها انجام شــود. خوشبختانه از سطح مصوب که حدود ۸50 تا ۹00 هزار هکتاری است، 

بیش از ۶00 هزار هکتار رفع تداخل انجام شده و یا در حال انجام است. 
مدیر امور اراضی اســتان همدان خاطرنشــان کرد: بنا بر برنامه های در نظرگرفته شــده تا 
پایان ســال 1۴02 پرونده تداخات بسته خواهد شد. به این معنا که هرگونه اختاف بین 
کشاورزان، منابع طبیعی و حتی کشاورزان با یکدیگر _در ارتباط با حد و مرزها_ از طریق 

رفع تداخات حل خواهد شد.

هوشنگ کرمی؛ مدیر امور اراضی کشاورزی استان همدان:

رفع تداخلات بیش از 6۰ درصد از اراضی کشاورزی استان همدان


